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سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی :
لبنیات تغییر قیمت چندانی نداشته است

ســخنگوی انجمن صنایــع فرآورده هــای لبنی گفت: 
افزایش قیمت چندانــی در کالاهای لبنی در چند وقت 
اخیر نداشته ایم.محمدرضا بنی طبا در گفت وگو با ایسنا، 
با بیان اینکه تغییر چندانی در قیمت  لبنیات در ماه های 
اخیر نداشتیم، گفت: محصولات لبنی اعم از شیر نایلونی 
کم چرب، شیر بطری کم چرب، پنیر یوف اف ۴۰۰گرمی 
و ماست ســت ســاده ۲.۵ کیلویی که تلویحا مشمول 
قیمت گذاری دولتی هستند از ابتدای سال افزایش قیمتی 
نداشته اند.وی ادامه داد: این چهار محصول لبنی نیز قرار 
است با همان قیمت های مشــخص در کالابرگ عرضه 
شود.ســخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی اضافه 
کرد: قیمت سایر اقلام لبنی مانند شیرطعم دار، شیرکاکائو، 
خامه،  کره، ماست و بستنی نیز بر اساس قیمت تمام شده 
در کارخانه ها عرضه خواهد شــد.وی در پایان گفت: اگر 
شرکت ها به هر دلیلی قصد تغییر قیمت  داشته باشند باید 
در سامانه جامع تجارت و  سامانه ۱۲۴ و با تایید سازمان 

حمایت این تغییرات انجام شود.
 آخرین خبرها از سرمایه گذاری صندوق توسعه 

ملی در بورس
آخرین روابط مالی بین دو صندوق توسعه ملی و صندوق 
تثبیت بازار سرمایه حاکی از آن است که علاوه بر تعهد 
واریز یک درصد از منابع صندوق توسعه به صندوق تثبیت، 
حدود ۲۰۰۰ میلیارد تومان در این بازار ســرمایه گذاری 
مستقیم داشته است.به گزارش ایســنا، حدود دو سال 
پیش با توجه به تلاطمی که در بازار ســرمایه ایجاد شد، 
بحث سرمایه گذاری یک درصدی از منابع صندوق توسعه 
ملی پیش آمد و طبق محاسبات صورت گرفته بر مبنای 
منابع ورودی به صندوق، مقرر شد حدود ۱۲ هزار میلیارد 
تومان به صورت تدریجی در بازار ســهام سرمایه گذاری 
شود.بر این اســاس، فرایند واریزی تقریبا هر یک ماه یا 
دو ماه یک بار انجام می شد و تا یازدهم مهرماه که ۵۰۰ 
میلیارد تومان از صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت 
بازار سرمایه واریز شد، جمع این مبلغ به ۶۵۰۰ میلیارد 
تومان رسید؛ به عبارت دیگر طبق قرارداد ۵۵۰۰ میلیارد 
دیگر باقی مانــد.از طرف دیگر از حدود ۱۲ هزار میلیارد 
تومــان باید ۵۰۰۰ میلیارد تومان از محل طلب صندوق 
توســعه ملی از سازمان امور مالیاتی پرداخت می شد که 
فقــط ۲۰۰۰ میلیارد از پرداخت هــای صورت گرفته به 
صندوق تثبیت بازار، از محل این طلب بوده است و هنوز 
۳۰۰۰ میلیارد تومان دیگر از سوی سازمان امور مالیاتی به 

صندوق برگردانده نشده است.

تشریح روابط مالی دو صندوق
در این راســتا، اطلاعاتی که صندوق توسعه ملی درمورد 
رابطه مالی بین این صندوق و صندوق تثبیت بازار سرمایه 
در اختیار ایسنا قرار داده، از این قرار است که طبق تبصره 
۲ ماده ۲۸ قانون رفع موانع تولید، صندوق توسعه ملی مجاز 
شده است که یک درصد از منابع سالانه خود را در صندوق 
تثبیت بازار سرمایه سپرده کند. عبارت »مجاز شده« نشان 
دهنده عدم تکلیف است؛ بنابراین صندوق توسعه مکلف 
به ســپرده گذاری این مقدار نیست، بلکه مجاز است.مورد 
دوم این است که صندوق توسعه ملی طی چند سال اخیر 
در راستای حمایت از بازار سرمایه بیش از ۶۵۰۰ میلیارد 
تومان به حساب صندوق تثبیت واریز کرده است که این 
مبلغ بیش از ۶۰ درصد از منابع صندوق تثبیت را تشکیل 
می دهد.از سوی دیگر، طبق اساسنامه صندوق تثبیت بازار 
سرمایه، این صندوق چهار منبع درآمدی دارد. منبع نخست 
ســرمایه ای است که توسط وزارت اقتصاد تامین می شود. 
منبع دوم مبالغی است که در لوایح بودجه به صورت سالانه 
دیده می شود و منبع سوم نیز از محل کارمزدهای سازمان 
بورس تامین می شود.منبع چهارم به صندوق توسه ملی 
مربوط می شود. این صندوق می تواند بخشی از منابع را در 
صندوق تثبیت سپرده گذاری کند. بیش از ۶۰ درصد منابع 
صندوق تثبیت توسط صندوق توسعه ملی تامین می شود و 

کمتر از ۴۰ درصد از منابع دیگر.

خبر

 برنامه ریزی منسجم، عامل دستیابی
 به موفقیت بانک ایران زمین

 به منظور بررســی عملکرد شعب استان های هرمزگان و 
کرمان جلســه ای با حضور مدیر و معاون منطقه برگزار 
شــد.به گزارش روابط عمومی بانک ایران زمین؛ قاســم 
خواجوئی بافتی مدیر شعب استان های کرمان و هرمزگان 
هدف از برگزاری جلســه را حرکت در جهت رســیدن به 
اهداف تعیین شده بر شمرد و گفت: با برنامه ریزی منسجم 
و بکارگیری همه ابزارها می توان نسبت به بازاریابی مفید 
و مستمر اقدام کرد.مهدی تورکی معاون استان بر برگزاری 
جلسات روزانه روسا با پرسنل شعب و ارسال صورتجلسه به 
مدیریت تاکید کرد و گفت: همکاران باید معرفی بانکداری 
دیجیتال به مشــتریان را در اولویت قــرار دهند و با ارائه 
خدمات با کیفیت، نیاز مشتریان را مرتفع نمایند.تورکی بر 
پتانسیل های موجود اشاره کرد و افزود: همکاران با تلاش 
و برنامه ریزی دقیق می توانند پتانســیل های موجود در 
منطقه را شناسایی و با بازاریابی درست و صحیح در جهت 

ارائه خدمات به مشتریان تلاش کنند.پبرد

 جهش 260 درصدی سود خالص
 بانک ملت

 ســود خالص بانک ملت در 9 ماهه امسال نسبت به مدت 
مشابه سال قبل با جهش خیره کننده ۲۶۰ درصد رو به رو 
شد.به گزارش روابط عمومی بانک ملت، سود خالص وبملت 
در پایان آذرماه ســال گذشته رقمی حدود ۴.7۰۰ میلیارد 
تومان بوده که در پایان 9 ماهه امسال با رشد۲۶۰ درصدی 
به بیش از ۱7.۰۰۰ میلیارد تومان رسیده است.بر اساس این 
گزارش، سود پایه هر سهم بانک ملت از ۱۸۱ ریال در پایان 
فصل سوم سال گذشته به ۶۵۱ ریال در پایان 9 ماهه امسال 
افزایش یافته که نشان دهنده رشــدی معادل ۲۶۰ درصد 
اســت.در همین حال، سود عملیاتی هر سهم وبملت نیز با 
۲۱۳ درصد جهش از ۲۲۶ ریال به 7۰7 ریال افزایش یافته 
است.گزارش 9 ماهه منتشره از سوی بانک ۲۶۲.۰۰۰ میلیارد 
ریالی ملت حکایت از آن دارد که درآمد تسهیلات اعطایی، 
سپرده گذاری و اوراق رهنی این بانک خصوصی شده در پایان 
آذرماه امسال حدود 7۶۵.۰۱۲ میلیارد ریال به ثبت رسیده 
که نسبت به مبلغ ۴۶۴.۲۳۰ میلیارد ریالی مقطع مشابه سال 

گذشته، رشدی ۶۵ درصدی را تجربه کرده است.
 

در همایش رتبه بندی ۱۰۰ شرکت برتر ایران؛
انتخاب گل گهر به عنوان شرکت »پیشرو«  
 در همایش رتبه بندی ۱۰۰ شــرکت برتر ایران، شــرکت 
معدنی و صنعتی گل گهر برای دومین سال پیاپی به عنوان 
شرکت »پیشــرو« موفق به دریافت تندیس شد.به گزارش 
“نوای صنعــت“، در این همایش که صبــح امروز با حضور 
قائم مقــام وزارت صمت، رییس هیات عامل ایدرو و جمعی 
از مدیران عامل و مدیران مطرح کشــوری در سالن همایش 
های صداوسیما برگزار شد، شرکت معدنی و صنعتی گل گهر 
برای دومین سال پیاپی در رتبه بندی سال ۱۴۰۱ از بین ۱۰۰ 
شرکت برتر ایران )IMI ۱۰۰( به عنوان شرکت پیشرو انتخاب 
شد. گفتنی ست شرکت سرمایه گذاری و توسعه گل گهر هم 
به عنوان یکی از زیر مجموعه های شرکت گل گهر، موفق شد 
برای پنجمین سال متوالی، »رتبه برتر از نظر رشد سریع«در 
میان ۵۰۰ شرکت برتر بر اساس آخرین رتبه بندی سازمان 
مدیریت صنعتی را کسب کند.لازم به ذکر است در این رتبه 
بندی شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر از نظر میزان فروش 
در رتبه ۳9 و شرکت مجتمع جهان فولاد سیرجان در رتبه 

7۳ از بین ۱۰۰ شرکت برتر ایران قرار گرفتند.

بانک و بیمه

همدلی| ســهمیه ارز دولتــی از دو هزار به پنج 
هزار دلار رســیده و حالا بازار ارز دوباره زیرذره بین 
ســکانداران بانک مرکزی رفته است. رئیس بانک 
مرکزی در آخرین واکنش خود به نوسانات نرخ ارز 
از ورود این بانک به بازار ارز خبر داده است تا بهای 
دلار بیش از این سایه بر کالاهای اساسی نینداخته 
باشــد. آن طور که محمدرضا فرزیــن در صفحه 
شخصی خود در توئیتر نوشت: »از سه شنبه بانک 
مرکزی و صرافی ها اقدامات مشــترکی در احیای 
ثبات اقتصادی در کشــور انجــام می دهند. بانک 
مرکزی زین پس به بازار آزاد ورود پیدا خواهد کرد 
و نرخ ســاز خواهد بود«. وی پیــش  از این نیز در 
برنامه ای تلویزیونی در این باره اعلام کرده بود که 
در بازار آزاد هم ورود می کنیم و برخلاف گذشــته 
ســعی می کنیم در این بازار هم نرخ سازی کنیم، 
چراکه هدف ایجاد ثبات ارزی در کشــور اســت. 
رئیس کل بانک مرکزی در روز یکشنبه هفته جاری 
گفته بود که در بخشــنامه جدید از روز سه شنبه 
)چهارم بهمن( فرصت حضور جدیدی به صرافی ها 
داده ایم و به آنها گفته ایم به هر فرد می توانند تا پنج 
هزار یورو ارز بفروشند و اگر محدودیت سقف خرید 
برای صرافی ها تعیین کردیم به دلیل این است که 
می خواهیم معاملات ارز به ســمت عرضه مثبت 
باشد. به گفته فرزین، اگر از روز سه شنبه که خرید و 
فروش ارز توسط صرافی ها آغاز می شود محدودیتی 
برای صرافی ها به وجود بیاید در بازار متشــکل در 
قالب حراج به آنها ارز می فروشــیم و به دنبال این 
هستیم که در بازار آزاد به یک نرخ ساز تبدیل شویم. 
کارشناسان نیز نگاه خوش بینانه ای به این موضوع 
دارنــد. وزیر امور اقتصاد و دارایی نیز با بیان اینکه 
نرخ واقعی دلار کمتر از ۴۰ هزار تومان است، ضمن 
اعلام اینکه دو سال نرخ مالیات کاهش یافته و بیش 
از 77 درصد اظهارنامه ها ندیده پذیرفته شده اند، 
گفت: »ارز حدود ۳۰ هزار تومانی سامانه نیما و بازار 
متشکل سهم ۸۵ درصدی در اقتصاد ایران دارند؛ لذا 
نباید جای اصل و فرع را عوض کرد«. سیداحسان 
خاندوزی در حاشیه آیین تجلیل از فعالان پیشتاز 
اقتصــاد ایران، درباره نــرخ ارز و تورم توضیح داد: 
»چیــزی که در واقعیت اقتصاد ایران پشــتیبانی 
می شود نرخی است که در دو بازار نیما و متشکل 
حدود ۳۰ هزار تومان معامله می شود. یک انتظارات 
روانــی وجود دارد که رســانه ها باید کمک کنند 

جامعه اعتماد کند که کالا بر اساس کدام نرخ وارد 
شده است«. وی ادامه داد: »اقتصاددانان واقعیتی که 
در اقتصاد ایران می گذرد و پشتیبانی می کند را می 
دانند نرخی که شاید سهم آن بالای ۸۵درصد باشد 
چه نرخی است و آن نرخی که در بازار القا می شود 
و بعضی از کالاهای قاچاق با آن نرخ وارد می شود و 
نرخی نیست که بگوییم واقعیت ندارد، زیرا خروج 
سرمایه از کشور با آن صورت می گیرد، چه نرخی 
است«. وزیر اقتصاد افزود: »مانند بسیاری از سال ها 
که در جامعه تنگنای عرضه داشتیم و در تنگنای 
عرضه به جای یک نرخ، دو نرخ در بازار وجود داشته 
است، یک نرخ موثر رسمی وارداتی و یک نرخ کم تر 
موثری که متاسفانه افرادی تلقین می کنند که این 
نرخ اصلی کشور اســت؛ جای اصل و فرع را نباید 
عوض کرد؛ نرخ اصلی ارز همان نرخ نیما و سامانه 
متشکل ارزی با قیمت حدود ۳۰ هزار تومان است«. 

 منابع ارزی ایران قابل دسترس شده است
به گفته رئیس کل بانک مرکزی: »هیچ محدودیت 
ارزی برای تأمین نیازهای ارزی کشور نداریم. منابع 
ارزی قابل دســترس شده اســت. نتایج مذاکرات 
منطقه ای بسیار مثبت است. منابع ارزی آزاد است 
ارز را تأمین می کنیم ولی در فضای مجازی بازار را 
ملتهب می کنند«. رییس کل بانک مرکزی با بیان 
اینکه عرضه ارز درهم هم در ســامانه نیما افزایش 

یافته اســت، ادامه داد: »اخیرا عرضه ۲۰۰ میلیون 
دلار از ارز تی بی آی عراق که ۱۰ میلیارد دلار است 
شروع شــده و ادامه خواهد داشت. فروش مجدد 
ارزهای چین در نیما را شروع کرده ایم که تخصیص 
آن از ۲۸ روز به ۴۸ ســاعت کاهش یافته است«. 
وی با اشــاره به بخشنامه ارزی اخیر بانک مرکزی 
خطاب به صرافی ها گفت: »صرافی ها احســاس 
کردند ما آنها را محدود کردیم درحالی که به آنها 
اجازه دادیم تا ارز بخرند و بفروشند؛ سقف ۳۰ هزار 
دلار به معنای محدودیت نیست بلکه اعلام کردیم 
پوزیشن مثبتی که می توانند حفظ کنند ۳۰ هزار 
دلار است یعنی اگر ۱۰۰ هزار دلار خرید باید 7۰ 
هزار آن را بفروشد. به مردم نیز به جای ۲ هزار دلار 
می توانند ۵ هزار یورو بفروشند«. او در ادامه با تأکید 
براینکه فضای روانی ایجاد شده با واقعیت ها بسیار 
متفاوت اســت، تصریح کرد:  »آمار بانک مرکزی 
نشــان می دهد ما ۲۰ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار 
بیشتر از وارداتمان صادرات داشته ایم«. وی تأکید 
کرد:  »ذخایر ارزی کشور بیش از ۲۰ میلیارد دلار 
افزایش یافته و در خارج از کشور در دسترس ما قرار 
دارد پس هیچ مشکلی در تامین ارز نداریم. ضمن 
اینکه مقایسه تخصیص ارز در سامانه نیما با سال 
گذشته واقعیت ها را نشان می دهد«. به گفته رییس 
کل بانک مرکزی، مشکلی در اسکناس وجود ندارد 

و از ابتدای سال تاکنون ۲ میلیارد دلار با قیمت های 
حدود ۳9 هزارتومان عرضه شده است.

 نگران نباشید، حواس مان به بازار ارز هست
وی در ادامه گفت: »برای استمرار برنامه ها اول باید 
از ذخایر ارزی اطمینان پیدا می کردیم که سفرهای 
من در همین زمینه بود. صادرات غیرنفتی امسال 
حدود ۳۳ میلیارد دلار بود و الان بسیاری از منابع 
ارزی ما آزاد شــده اســت و در عمل دیده خواهد 
شد«. فرزین با اشاره به نرخ سازی در فضای مجازی 
گفت: »در یک فضای محدود و مجازی عددسازی 
می کنند که دور از واقعیت است«. رییس کل بانک 
مرکزی درباره بازار آزاد ارز هم این طور توضیح داد 
که در بازار آزاد هم ورود خواهیم کرد و نرخ سازی 
می کنیــم. ثبات ارزی را حتمــا گام به گام ایجاد 

خواهیم کرد.
 دلار ۲۸۵۰۰ تومانی مانند دلار ۴۲۰۰ تومانی 

نیست
فرزین در خصوص انتقادات به دلار ۲۸۵۰۰ تومانی 
اظهار داشت:  »انتقاداتی کردند که نرخ ارز ۲۸۵۰۰ 
تومانی شبیه همان نرخ ارز ۴۲۰۰ تومانی و ۱۲۲۶ 
تومانی اســت اما این ارز متفاوت است. این عدد بر 
مبانی نرخ ارز ای تی اس ۲۸۵۰۰ تعین شده است 
و بودجه دولت را به تعادل می رساند چرا که نرخ ارز 
در بودجه دولت ۲۳ هزار تومان است«. وی تأکید 
کرد: »تعادل مصرف کننده نیز برقرار می شود چون 
نمیخواهیم کالاهای اساسی مردم از محل ارز گران 
شود. تنها مشکل ممکن است برای صادرکننده ها 
باشد که آن هم عمده برای نفت و پتروشیمی هاست 
و اگر ســایر صادرکنندگان دیگر هم متضرر شوند 
با بازارسازی و سیاست های حمایتی، مورد حمایت 
قرار می گیرند«. رییــس کل بانک مرکزی درباره 
تصمیم این بانک برای تغییر نرخ سود بانکی گفت: 
»شورای پول و اعتبار برای افزایش نرخ سود سپرده 
بانکی مصوبه دارد که به زودی اجرایی خواهد شد«. 
رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه در حال حاضر 
در بودجه تعاملات خوبی با مجلس و سازمان برنامه 
و بودجه صورت گرفته است، گفت: اگر دولت نتواند 
ناترازی را برطرف کند مجددا پایه پولی را افزایش 
خواهد داد. مســاله دیگر ناترازی بانک هاست که 
بعضی از بانک ها اضافه برداشت های زیادی از بانک 
مرکزی دارند که با همه آنها جلسه می گذارم که با 

فروش دارایی هایشان ناترازی شان را برطرف کنند.

زمزمه های کاهش نرخ دلار و یورو از سوی بانک مرکزی 

نسخه جدید بانک مرکزی برای ارز 

یک کارشــناس حوزه کار پیشــنهاد کرد که یک 
تیم کارشناسی متشــکل از اقتصاددانان و نخبگان 
دانشگاهی در کنار گروه های کارگری، کارفرمایی و 
دولت در کمیته دستمزد شورای عالی کار تشکیل 
شود تا ابعاد دستمزد ۱۴۰۲ با نگاه علمی تر و متناسب 
با شرایط اقتصادی مورد بررسی قرار گیرد.حمید نجف 
در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه افزایش حقوق و 
دستمزد موجب بالا رفتن تورم نمی شود، اظهار کرد: 
در بحث حقوق و دستمزد معمولا تحلیل این است 
که برای کنترل قیمت ها و تورم بهتر است دستمزدها 
کنترل شود و این سیاست در سال های قبل توسط 
دولت ها دنبال شد و به شکست انجامید لذا معتقدم 
اگر حداقل یا حداکثر دســتمزد را ۱۰ درصد یا ۲۰ 
درصد افزایش بدهیم، اتفاق خاصی در تورم نخواهد 
داشــت چون تورم را همه ساله داریم و هیچگاه از 
بین نمی رود و این مســاله بیشتر طبقات ضعیف و 
حداقل بگیر را تحت تاثیر قرار می دهد.وی ادامه داد: 

امسال برای جامعه حداقل بگیر و بازنشستگان سال 
چندان خوبی نبود و تنها کاری که می توانیم برای 
بهبود وضع معیشت آنها انجام بدهیم این است که 
تصمیماتی در شورای عالی کار بگیریم که در حقوق 
کارگران و مستمری بازنشستگان اثرگذار باشد چون 
تصویب مبلغ دستمزد در شورای عالی کار نه تنها 
در حقــوق جامعه کارگری بلکــه در میزان حقوق 
بازنشستگان هم تعیین کننده است.این کارشناس 
حوزه کار جلسات دســتمزد ۱۴۰۲ را بسیار مهم 
دانست و گفت: شورای عالی کار امسال کار مهمی 
پیش رو دارد و باید بر اســاس خط معیشت و سبد 
هزینه هــای مصرفی یک خانوار ۴ نفره در خصوص 
دستمزد تصمیم بگیرد. متاسفانه در برخی سال ها 
اقلامی از سبد معیشت حذف می شد یا کالاهایی که 
رشد تورمی کم تری داشتند در سبد گنجانده می شد 
لذا امسال باید سبد معیشت را عادلانه انتخاب کنیم 

تا محاسبه تورم سبد معیشت واقعی تر باشد.

نجف افزود: در حال حاضر هزینه های بهداشت و 
درمان یا قیمت کالاهای اساسی و اقلام خوراکی 
بر هیچ کسی پوشیده نیست، لذا کمیته دستمزد 
باید ســبد غذایی خانوار را براساس اقلام مصرفی 
و محصولات پروتئینی که یک فرد بتواند کالری 
خود را تامین کند و با آن ادامه حیات داشته باشد، 
تعریف کند.وی با اشــاره بــه آغاز فعالیت کمیته 
دســتمزد از هفته های آتی پیشــنهاد کرد: یک 
تیم کارشناســی متشکل از نخبگان دانشگاهی و 

اقتصاددانان در کنــار گروه کارگری، کارفرمایی و 
دولت در جلسات شورای عالی کار حضور یابند و 
یک یا دو نماینده مجلس نیز به روند برگزاری این 
جلسات کمک کنند تا با تشکیل یک کمیته جامع 
و کارشناسی، ابعاد دستمزد با نگاه علمی تر بررسی 
شود.به گفته این کارشناس حوزه کار، نگاه به مقوله 
دســتمزد و تعیین آن باید دانشگاهی و علمی و 
مبتنی بر شــرایط روز اقتصادی باشد تا دستمزد 

واقع بینانه تر تعیین شود.

لزوم توجه به سبد معیشت کارگران در دستمزد ۱۴۰۲


